

الجمعية العامة الـ148 للاتحاد البرلماني الدولي

جنيف، 23-27 آذار/مارس 2024



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

A/148/4-Inf.1

الجمعية العامة

29 كانون الثاني/يناير 2024

البند 4

الجزء الخاص بالمساءلة في المناقشة العامة: إجراء المتابعة الذي يتخذه الأعضاء بشأن قرارات الاتحاد البرلماني الدولي

الثلاثاء، 26 آذار/مارس 2024

تبرز استراتيجية الاتحاد البرلماني الدولي للفترة 2022-2026 الشفافية والمساءلة بوصفهما قيماً تنظيمية رئيسية وعوامل حاسمة في ضمان تحقيق أهداف المنظمة. والواقع أن فعالية وظائف الاتحاد وعملياته تكمن في مساءلة برلماناته الأعضاء في ترجمة القرارات والنتائج التي تعتمد عليها إلى سياسات قابلة للتنفيذ تحقق فوائد مجتمعية ملموسة.

واستجابة لنتائج الاتحاد البرلماني الدولي، يجوز للبرلمان أن يتخذ مجموعة متنوعة من الإجراءات، مثل توزيعها على الهيئات ذات الصلة، وإجراء المناقشات، وإدماجها في عملياته التشريعية والمتعلقة بالموازنة والرقابة. وقد تلهم قرارات الاتحاد البرلماني الدولي الإرادة السياسية لاتخاذ مزيد من الإجراءات، أو التأثير على الرأي العام بشأن موضوع معين، أو وضع مسألة على جدول أعمال البرلمان. تتشكل تصرفات كل برلمان بشكل فريد من خلال سياقه الوطني وأعضائه.

وللسنة الثالثة على التوالي، ستشمل المناقشة العامة للجمعية العامة للاتحاد البرلماني الدولي جزءاً خاصاً للمساءلة يهدف إلى تيسير تبادل الممارسات الجيدة والأنشطة والإجراءات في ما بين البرلمانات الأعضاء. ويمثل هذا الجزء فرصة للبرلمانيين



لعرض تقدمهم وتبادل الخبرات والتعلم من بعضهم البعض، مما يرسخ بيئة تعاونية تعزز فعالية الاتحاد البرلماني الدولي ومساءلته عموماً.

وبالنسبة لهذه النسخة من الجزء الخاص بالمساءلة من المناقشة العامة، فإن البرلمان الأعضاء في الاتحاد البرلماني الدولي مدعوة إلى تبادل الممارسات الجيدة والإجراءات التي اتخذتها لمتابعة القرارات الأخيرة للاتحاد البرلماني الدولي بشأن المواضيع الحاسمة الثلاثة التالية:

(1) **التضامن البرلماني للدفاع عن حقوق الإنسان للبرلمانيين:** يؤكد هذا الموضوع عمل لجنة حقوق الإنسان للبرلمانيين التابعة للاتحاد البرلماني الدولي. إنه يبرز الجهد الجماعي المطلوب لحماية البرلمانيين في جميع أنحاء العالم الذين يواجهون تحديات في أداء واجبهم. إن البرلمان الأعضاء مدعوة إلى تسليط الضوء على مبادراتها واستراتيجياتها الرامية إلى تعزيز التضامن البرلماني ومتابعة قرارات لجنة حقوق الإنسان للبرلمانيين، التي يتردد صداها مع الحاجة العالمية إلى الحماية من الاضطهاد السياسي.

(2) **المشاركة البرلمانية من أجل تعزيز المجتمعات الشاملة للجميع:** بناء على مبادئ إعلان المنامة وبيان مراكش، اللذين اعتمدهما أعضاء الاتحاد البرلماني الدولي في العام 2023، تدعى البرلمان الأعضاء إلى تبادل ممارساتها الجيدة وسياساتها وإجراءاتها الابتكارية التي تعزز الوثام المجتمعي وتعزز المجتمعات المتأصلة في الشمولية والحوار والتسامح والتعايش السلمي.

(3) **العمل البرلماني للتصدي لتغير المناخ:** تمشياً مع الزخم الذي أنشأه الاجتماع البرلماني في الدورة الـ 28 لمؤتمر الأطراف وحملة الاتحاد البرلماني الدولي برلمانات من أجل الكوكب، فضلاً عن القرارات التي اتخذها الاتحاد البرلماني الدولي مؤخراً بشأن الجهود البرلمانية المبذولة لتحقيق رصيد كربون سلمي في الغابات والوصول إلى صفر انبعاثات: حشد البرلمان للعمل بشأن تغير المناخ، يسعى هذا الموضوع إلى تسليط الضوء على مسؤولية البرلمان الأعضاء في دعم العمل المناخي. إن البرلمان الأعضاء مدعوة للإبلاغ عن الممارسات الجيدة في التشريعات والموازنات والتدقيق في التدابير الحكومية لتنفيذ اتفاق باريس والاتفاقات الأخرى ذات الصلة بالمناخ. إن البرلمان الأعضاء مدعوة أيضاً إلى مشاركة خططها لتسريع العمل المناخي من خلال الانتقال بعيداً عن الوقود الأحفوري في أنظمة الطاقة وتعزيز مصادر الطاقة المتجددة وكفاءة الطاقة.



إن جميع الوفود مدعوة إلى الإسهام في هذه الدورة الاستثنائية بمداخلات موجزة (ثلاث دقائق كحد أقصى) تسلط الضوء على أهم جوانب عملها في أي من هذه المواضيع الثلاثة، فضلاً عن توصيات لزيادة تعزيز عملية التنفيذ. كما أن الصور وتسجيلات الفيديو القصيرة للأنشطة التي تنظمها البرلمانات لمتابعة قرارات الاتحاد البرلماني الدولي هي أيضاً موضع ترحيب بالغ وسيتم عرضها خلال الجزء الخاص.

إن الوفود مدعوة إلى التسجيل المسبق لهذا الجزء عن طريق مراسلة العنوان الإلكتروني التالي: mhg@ipu.org.





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

148th IPU Assembly

Geneva, 23–27 March 2024

Assembly
Item 4

A/148/4-Inf.1
29 January 2024

Special accountability segment of the General Debate: Follow-up action by Members on IPU resolutions

Tuesday, 26 March 2024

The IPU [2022-2026 Strategy](#) highlights transparency and accountability as key organizational values and critical factors in ensuring the achievement of the Organization's objectives. Indeed, the effectiveness of the IPU's functions and operations rests in the accountability of its Member Parliaments in translating the [resolutions and outcomes](#) they adopt into actionable policies that produce tangible societal benefits.

In response to an IPU outcome, a parliament may take a variety of actions, such as distributing it to relevant bodies, holding debates, and incorporating it into its legislative, budgetary and oversight processes. IPU decisions may inspire political will to take further action, influence public opinion on a specific subject, or place an issue on a parliament's agenda. Each parliament's actions are uniquely shaped by its national context and members.

For the third consecutive year, the IPU Assembly's General Debate will include a special accountability segment designed to facilitate an exchange of good practices, activities and actions among Member Parliaments. This segment is an opportunity for parliamentarians to showcase their progress, share experiences and learn from each other, thereby fostering a collaborative environment that enhances the overall effectiveness and accountability of the IPU.

For this edition of the special accountability segment of the General Debate, IPU Member Parliaments are invited to share good practices and actions they have undertaken to follow up on recent IPU decisions on the following three critical themes:

- (1) **Parliamentary solidarity to defend the human rights of parliamentarians:** This theme underscores the work of the IPU's [Committee on the Human Rights of Parliamentarians](#). It brings to the forefront the collective effort required to protect parliamentarians worldwide who face challenges in the line of duty. Member Parliaments are invited to highlight their initiatives and strategies to reinforce parliamentary solidarity and follow up on the [decisions of the Committee on the Human Rights of Parliamentarians](#), resonating with the global need for protection against political persecution.
- (2) **Parliamentary engagement for the promotion of inclusive societies:** Building upon the principles of the [Manama Declaration](#) and [Marrakesh Communiqué](#), adopted by the IPU Membership in 2023, Member Parliaments are invited to share their good practices, innovative policies and actions that strengthen societal harmony and foster societies rooted in inclusivity, dialogue, tolerance and peaceful coexistence.
- (3) **Parliamentary action to tackle climate change:** In line with the momentum generated by the [Parliamentary Meeting at COP28](#) and the IPU [Parliaments for the Planet](#) campaign, as well as recent IPU decisions on [Parliamentary efforts in achieving negative carbon emission balances of forests](#) and [Getting to zero: Mobilizing parliaments to act on climate change](#), this theme seeks to spotlight the responsibility of Member Parliaments in supporting climate action. Member Parliaments are invited to report on good practices in legislation, budgets, and scrutiny of government measures to implement the Paris Agreement and other climate-relevant accords. Member Parliaments are also invited to share their plans to accelerate climate action by transitioning away from fossil fuels in energy systems and bolstering renewables and energy efficiency.

E

#IPU148

All delegations are invited to contribute to this special session with brief interventions (maximum three minutes) highlighting the most relevant aspects of their work in **any of these three themes**, as well as recommendations to enhance the implementation process further.

Photos and short video recordings of activities organized by parliaments in follow-up to IPU decisions are also most welcome and will be screened during the special segment.

Delegations are invited to pre-register for this segment by emailing mhg@ipu.org.